
Geachte mevrouw Schouten, ministerie van Landbouw,

Graag wil ik een zienswijze indienen betreffende de conceptwet stikstof en dan met betrekking tot 
de uitwerking van de voermaatregel.

In uw wetsvoorstel wilt u de normen voor Ruw eiwit aanscherpen in krachtvoeders en grondstoffen 
voor de veehouderij. Doel hiervan zou zijn dat er minder stikstofuitstoot zal zijn.

Dit doel zult u hiermee zeker niet bereiken om onderstaande redenen:

 De totale efficiency van het rantsoen gaat afnemen, hierdoor nemen de opbrengsten af en 
de kosten zullen sterk toenemen;

 Bij melkkoeien zal dit leiden tot een verlaagde melkproductie, een verlaagde weerstand en 
hierdoor meer gezondheidsproblemen, bv. Meer uierontsteking (meer antibioticagebruik), 
meer klauwproblemen (verminderd welzijn van de koe), verminderde vruchtbaarheid 
(waardoor meer kunstmatig ingrijpen nodig zal zijn.

 Bij jongvee zal minder eiwit voeren leiden tot vertraagde groei, vervetting, moeilijker 
drachtig worden en moeilijk afkalven.

 Bij droge koeien zal minder eiwit voeren leiden tot meer gezondheidsproblemen, meer 
problemen rondom afkalven en geboorte van zwakke kalveren, die vaker diarree hebben

Bovenstaande wil geen enkele veehouder. 

Dit is alleen maar op te lossen door meer krachtvoer te gaan voeren met lagere eiwitgehaltes of bv. 
Bierborstel voeren, wat dus heel duur gaat worden als iedereen dit gaat doen. Dit is niet zomaar 
even op te lossen door te sturen in bv. Grasmanagement. Immers de kuilen zijn al gemaakt. 
Bovendien is het weer extreem droog waardoor vers gras en kuilgras nu juist lager eiwit bevat.

Kortom dit is een dwaas voorstel wat niet leidt tot de oplossing van het stikstofprobleem. Ik begrijp 
dat u een makkelijk controleerbaar systeem wilt. Waarom dan niet sturen met behulp van ureum in 
de melk? Dit is een cijfer wat iets zegt over de efficiency en stikstofverliezen.

Beste Carola, u profileert uzelf graag als boerendochter. Dit voorstel staat echter zover van de 
praktijk af, dat ik niet begrijp dat u hiermee komt. Laat alstublieft het voermanagement bij de 
veehouder samen met de voerspecialist liggen!

Verder wil ik nog kwijt dat dit wel heel kort dag is om een consultatie te doen. Het lijkt wel of het in 
stilte aan ons voorbij moet gaan…

Als u enig medeleven hebt, hoop ik dat u begrijpt dat ik even kwijt moet dat ook wij veehouders in 
een crisisjaar zitten. Half Nederland wordt financieel ondersteund, wij krijgen er nog even zo’n 
ingrijpende maatregel bij.

Als straks alle veehouders in Nederland failliet zijn, zal er naar verwachting nog te veel stikstof op de 
natuurgebieden komen. Er is dan helaas wel een duurzame sector om zeep geholpen en wij zijn dan 
in Nederland bij een volgende coronacrisis afhankelijk van voedsel uit het buitenland!

Ik wens u veel wijsheid,

Vriendelijke groeten,

Ing H. Berenpas- de Kroeze.




